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ميترا شهبازي
   گزارش2

هزار مگاوات از برق 
كش�ور از طري�ق 
نيروگاه هاي برق آبي تأمين مي شود كه با تداوم 
خشكسالي ديگر نمي توان روي اين واحدهاي 
توليدكنن�ده ان�رژي حس�اب ك�رد. از اين رو 
مسئولان احداث نيروگاه هاي خورشيدي را در 
پي�ش گرفته ان�د. نيروگاه هاي�ي كه ب�ه دليل 
تجديدپذيري، بهره مندي از انرژي پاك و فرصت 
درآمدزايي از ارزش بالايي برخوردار هستند. از 
اين رو در استان قم احداث آنها در ليست اهداف 
متوليان ق�رار گرفته اس�ت. به همي�ن منظور 
مديرعامل شركت توزيع برق قم از ساخت يك 
ني�روگاه برق خورش�يدي ب�ا ظرفي�ت توليد 
يك هزار و 500 مگاوات در اتوبان قم –تهران خبر 
مي دهد. اتفاق�ي كه نويد روزهايي با آس�ماني 
ب�دون آلودگ�ي و آب�ي ب�راي ق�م را مي دهد. 

    
خشكس��الي به وقوع پيوسته اس��ت و آن طور كه 
كارشناس��ان ادعا مي كنند هم قرار نيس��ت به اين 
زودي ها سايه آن از آسمان كشور كنار برود. از اين رو 
صرفه جويي در مص��رف منابع آب��ي و جايگزيني 
ش��يوه هاي توليد انرژي تجديدپذير بهترين شيوه 
براي كاهش وابستگي به حجم بالاي منابع آبي است. 
يكي از اين موارد هم تغيير نيروگاه هاي برق آبي به 
خورشيدي است. در حال حاضر بخش اصلي تأمين 
برق كش��ور بر دوش منابع تجديدناپذير اس��ت. به 
طوري كه به گفته كارشناسان وزارت نيرو بيش از 
10 هزار مگاوات از برق كشور از طريق اين نيروگاه ها 
تأمين مي شود. همين مسئله منجر به اين مي شود كه 
با ادامه خشكسالي مديريت مصرف برق به خصوص 
در تابستان سال 97 با مشكلات بسياري مواجه شود.   
از اين رو مسئولان برخي از استان ها به خصوص استان 
قم تصميم به اين گرفته اند كه علاج واقعه را پيش 
از وقوع آن كنند، در اين راس��تا مديرعامل شركت 

توزيع برق استان قم مي گويد: »ساخت يك نيروگاه 
برق خورش��يدي با ظرفيت توليد يك هزار و 500 
مگاوات در اتوبان قم � تهران مصوب ش��ده است.« 
مهدي آهنين پنجه  ادامه مي دهد: »تعداد 540 هزار 
مشترك در بخش هاي خانگي، صنعتي، كشاورزي و 

تجاري قم حضور دارند.«
   300 روز آفتابي فرصتي طلايي

با توجه به اينكه طبق اعلام كارشناسان اوج مصرف 
برق در اس��تان قم در فصل زمس��تان حدود 400 
مگاوات و در فصل تابس��تان ح��دود 800 مگاوات 
است، با ادامه خشكسالي، مديريت مصرف برق در 
اس��تان طي ماه هاي آينده اهميت زيادي مي يابد. 
از اين رو مس��ئولان، توليد ان��رژي از طريق منابع 
تجديدپذير را مد نظر قرار داده ان��د. چرا كه قم در 
طول س��ال بيش از 300 روز آفتابي دارد و همين 
موضوع فرصت مناسبي براي تأمين انرژي از طريق 
نيروگاه هاي خورشيدي ايجاد مي كند. مديرعامل 
شركت توزيع برق استان قم با تأييد مطالب فوق بيان 

مي كند: »اين شركت به دنبال افزايش توليد برق از 
طريق سلول هاي خورشيدي است.« آهنين پنجه 
ادامه مي دهد: »شركت توزيع برق استان قم آماده 
است با شهرونداني كه تمايل به استقرار سلول هاي 
خورشيدي در منازلش��ان دارند، قرار داد تضميني 
براي خريد برق اين سلول ها تا سطح 100 كيلووات 
به مدت 20 سال را منعقد كند.« البته طرح احداث 
نيروگاه هاي خانگي از مدتي پيش توس��ط وزارت 
نيرو در حال اجرا اس��ت. با اين حال همچنان اين 
مسير به رغم اينكه مي تواند علاوه بر توليد انرژي، 
جلوگيري از وق��وع بحران در بخ��ش تأمين برق، 
براي متقاضيان هم درآمدزايي پايدار داشته باشد، 
اما با اين حال همچنان مشكلات بسياري در مسير 
سرمايه گذاري براي آن وجود دارد. ارائه تسهيلات 
كم بهره، فرهنگ سازي، اثر گذاري بلند مدت طرح 
و جلوگيري از ايجاد انتظار غير واقعي براي مردم كه 
منجر به دلسرد شدن آنها مي ش��ود و باز گذاشتن 
مسير براي ورود سرمايه گذاران از مهم ترين مسائلي 

است كه مسئولان بايد مد نظر قرار دهند. 
   پيش به سوي توليد انرژي هاي پاك

در حال حاضر با توجه ب��ه برنامه ريزي هايي كه از 
قبل انجام گرفته است، اكنون 390 كيلووات برق 
از طريق سلول هاي خورشيدي در استان قم توليد 
مي ش��ود، همچنين حدود 11 م��گاوات نيروگاه 
برق خورش��يدي ديگر نيز در دست احداث است. 
اجراي گسترده طرح توليد برق از طريق سلول هاي 
خورشيدي چه در استان قم و چه در ديگر مناطق 
كشور مي تواند منجر به كاهش توليد گاز دي اكسيد 
كربن ش��ود و تعداد روزهاي پاك با آسمان آبي را 
افزايش دهد.  اكنون با توجه به نياز استان قم و به 
طور كلي كشور به انرژي هاي تجديد پذير و پاك، 
مسئولان بايد مسير را براي ورود سرمايه گذاران باز 
بگذارند. به گفته مدير دفتر بازار برق شركت توزيع 
برق استان قم، در حال حاضر سرمايه گذاران زيادي 
از داخل و خارج كشور علاقمند به سرمايه گذاري 
براي توليد برق از طريق انرژي خورش��يدي در قم 
هستند.  س��يدمحمد ارجمندزاده ادامه مي دهد: 
»اگر تم��ام برنامه ريزي ها در زمين��ه توليد برق از 
طريق انرژي خورشيدي در اس��تان محقق شود، 
در آينده نزديك حداقل بين 100 تا 200 مگاوات 
برق از اين طريق در قم توليد شود.« بنابر اين نه تنها 
نيازي به نيروگاه هاي برق آبي كه با هر تغيير جوي 
دچار مشكل مي شوند نخواهد بود، بلكه ديگر نگراني   
هم در رابطه با افزايش مصرف در روزهاي بسيار گرم 
تابستان يا سرد زمستان وجود ندارد.   توليد برق از 
طريق نيروگاه هاي خورشيدي مشكلي هم براي 
محيط زيست ايجاد نمي كند. مدير دفتر بازار برق 
ش��ركت توزيع برق قم در اين خصوص مي افزايد: 
»قرار بود يك نيروگاه س��يكل تركيبي جديد در 
استان قم احداث ش��ود، اما احداث اين نيروگاه به 
دليل مشكلات زيست محيطي لغو شد و قصد داريم 
كه در همان نقطه تعيين شده براي نيروگاه سيكل 

تركيبي، نيروگاه خورشيدي احداث كنيم.«

   آذربايجان ش�رقي: رئيس ش��وراي هماهنگي تبليغات اسلامي 
آذربايجان ش��رقي از اجراي 2 هزار و 500 برنامه در ايام الله دهه فجر در 
استان خبر داد. حجت الاسلام حسين تقي زاده اظهار داشت: امسال ايام الله 
دهه فجر از ويژگي هاي زيادي برخوردار بوده كه يكي از آنها تقارن اين ايام 
با ايام فاطميه است كه به حق يك تقارن مباركي است تا بتوانيم درس هاي 

عظيمي از آن را فرا بگيريم. 
   هرمزگان: فرمانده مرزباني هرمزگان از افتتاح طرح مكنا در شرقي ترين 
پاسگاه هاي مرزي هرمزان خبر داد. علي اصغر خرم روي گفت: طرح مكنا با 
هدف خوشايندسازي محيط خدمتي كاركنان، رعايت حقوق شهروندي، 
تكريم ارباب رجوع و بالا بردن آستانه تحمل كاركنان در سطح استان انجام 
مي شود. وي از تشديد اجراي طرح پاكسازي نقاط آلوده و كشف بيش از ۶5 

هزار ليتر سوخت قاچاق در مناطق آلوده شهرستان ميناب خبر داد. 
   مركزي: اس��تاندار مركزي گفت: افزاي��ش 500 تخت به مجموع 
تخت هاي بيمارس��تان وليعصر )عج( اراك در دس��ت پيگيري است. 
سيدعلي آقازاده استاندار افزود: تخصيص به موقع اعتبارات بيمارستان 
وليعصر)عج( در راستاي تثبيت طرح تحول نظام سلامت و رضايتمندي 
عمومي به صورت مستمر دنبال مي ش��ود. وي بيان كرد: همه تلاش ها 
در اس��تان مركزي به كار گرفته ش��ده تا طرح ملي توسعه بيمارستان 

وليعصر)عج( هر چه سريع تر به بهربرداري برسد. 
   سمنان: نماينده مردم دامغان در مجلس شوراي اسلامي از تاريخانه 
به عنوان يكي از مهم ترين بناهاي تاريخي استان نام برد و گفت: اين بناي 
مهم تاريخي كه به نماد دامغان تبديل شده مورد بي مهري قرار گرفته است. 
ابوالفضل حسن بيگي با بيان اينكه 227 پروژه كوچك، متوسط و بزرگ در 
سطح شهرستان در دست احداث است ادامه داد: مردم روستاهاي شهرستان 
دامغان درخواست حضور مسئولان عالي استان را در محل سكونت خود 
دارند. وي از وجود بيش از 3 هزار بناي تاريخي در دامغان خبرداد و گفت: 

تاكنون 400 بناي اين شهرستان ثبت 120 بنا نيز ثبت ملي شده است. 
   لرستان: مديركل راه و شهرسازي لرستان گفت: طرح توسعه فرودگاه 
خرم آباد سال آينده به بهره برداري مي رس��د. علي عليخاني اظهار كرد: 
اين طرح به طول 420 متر انجام  شده و عمليات بهسازي و بازسازي باند 
فرودگاه نيز به طول 3 هزار و 200 متر انجام  شده است. وي با اشاره به طرح 
اپرون جديد فرودگاه، افزود: طرح اپرون جديد فرودگاه خرم آباد به ميزان 
11 هزار مترمربع اجرا ش��ده و 18 هزار مترمربع از طرح اپرون فرودگاه 
تخريب و بازسازي  شده است. براي اجراي طرح توسعه فرودگاه خرم آباد 
53 ميليارد تومان از محل اعتبارات استاني پيش بيني شده كه از اين ميزان 

اعتبار صورت  وضعيت هزينه 51 ميليارد تومان آن اعلام  شده است. 
   زنجان: رئي��س اداره امور مرات��ع و بياب��ان اداره كل منابع طبيعي و 
آبخيزداري استان زنجان با اشاره به همكاري با اداره مهندسي و مطالعات در 
تهيه طرح ترسيب كربن در حوضه آبخيز كهاب از انجام اقداماتي در رابطه 
با بهبود و اصلاح مراتع به سطح 2 هزار و 925 هكتار در سال جاري خبر 
داد. سعيد حسنلو گفت: ايجاد و تكميل بانك اطلاعاتي پايه مراتع استان 
به  منظور ايجاد يك سامانه جامع در جهت بررسي وضعيت موجود مراتع، 
كمك به برنامه ريزي هاي آتي و سهولت در جهت ارائه آمار، بهبود وضعيت 
آرشيو طرح هاي مرتع داري به منظور دسترسي سريع كارشناسان اداره كل 
و نيز بررسي آرشيو طرح هاي مرتع داري اداره كل با شهرستان ها، مميزي 
مراتع به ميزان 5 هزار و 447 هكتار در روستاهاي بيرون ده، شيخ جابر، 
گل بلاغي و شاه بلاغي از شهرستان زنجان، شال آغاجي در طارم و سوته 

حصاري در خدابنده از جمله اقدامات اين اداره است.

اواخر آبان ماه س��ال جاري وزير نف��ت در جمع 
نمايندگان مجل��س از پيگيري ج��دي احداث 
واحدهاي پتروش��يمي در س��واحل درياي خزر 
خبر داد. طرحي كه س��ال ها به دليل ملاحظات 
زيس��ت محيطي بر روي كاغذ مانده بود و مطرح 
شدن مجدد آن با توجه به ش��رايط آلاينده هاي 
فراوان زيست محيطي و وضعيت بحراني پساب ها، 
فاضلاب هاي شهري و صنعتي به ويژه در شهرهاي 
شمالي دور از تصور به نظر مي رسيد. با اين وجود 
وزير نفت طي نامه اي رسمي به عيسي كلانتري 
رئيس س��ازمان حفاظت محيط زيست با تأكيد 
بر اينكه وزارت س��اخت چند واحد پتروش��يمي 
براي توليد پروپيلن از گاز طبيعي را در دس��تور 
كار خود قرار داده و با توجه به نياز اين واحدها به 
آب، خواستار صدور مجوز ساخت اين واحدها در 
سواحل خزر شد. در خواستي كه در كمال ناباوري 
از سوي كلانتري پاسخ مثبت گرفت و زمينه ايجاد 
موجي از اعتراضات كارشناسان محيط زيست را 
فراهم كرد. از آنجا كه دفع پس��اب هاي صنعتي 
و ش��يميايي به ويژه پس��اب هاي پتروشيمي كه 
خطرناك تري��ن م��واد آلاينده خ��اك، آب و هوا 

هستند همچنان در بسياري از شهرهاي صنعتي و 
از جمله نواحي شمالي معضل اصلي محيط زيست 
محسوب مي شوند، موافقت با چنين درخواستي 
اقدامي عجولانه و بدون استدلال منطق شمرده 

مي شد!
 حالا پس از گذشت سه ماه از اين موافقت، رئيس 
سازمان حفاظت محيط زيست در حاشيه همايش 
روز جهاني تالاب ها به صراحت اعلام كرده: »يقين 
داشته باش��يد تا تكنولوژي هاي جديد و روز دنيا 
وارد نشود، پتروشيمي در مازندران و گيلان احداث 
نخواهد شد«. كلانتري با بيان اينكه برخوردهاي 
ما در حوزه محيط زيس��ت علمي خواهد بود زيرا 
خودمان را مقيد به حفظ محيط زيس��ت و البته 
حفظ كشور مي دانيم گفت: تنها زماني با احداث 
پتروشيمي در استان هاي شمالي موافقت مي كنيم 
كه استانداردهاي بين المللي رعايت شود، يعني 
موافقت ما مشروط است، هنوز هيچ طرحي هم در 

اين خصوص مطرح نشده است!
   تداوم موافقت و مخالفت ها!

در حال��ي كه وزير نف��ت در نامه خ��ود به رئيس 
سازمان حفاظت محيط زيست مدعي شده احداث 

واحدهاي پتروشيمي براي توليد پروپيلن مورد نياز 
كشور در منطقه عمومي اميرآباد مازندران و منطقه 
عمومي رودس��ر به دليل امكان دسترسي به دريا 
براي برداشت آب و بازگرداندن آن به دريا با رعايت 
استانداردهاي زيس��ت محيطي پيش بيني شده 
است، برخي كارشناسان محيط زيست درخصوص 
تشديد بحران زيست محيطي در اين منطقه به ويژه 
در پنج كيلومتري منطقه گردشگري و اكوسيستم 

ارزشمند ميانكاله هشدار داده اند.
 از آنجا كه طي س��ال هاي اخير درياي مازندران 
به دلي��ل ورود پس��اب هاي صنعت��ي، ش��هري و 
روستايي، ورود آب كانال هاي زهكشي زمين هاي 
كشاورزي كه مملو از كود و سموم شيميايي است، 
با مشكلات بس��ياري مانند كاهش قابل توجهي 
از جمعيت آبزيان، تغيير اكوسيس��تم منطقه و... 
مواجه شده احداث پتروشيمي در اين منطقه قطعاً 
در تشديد اين بحران ها بس��يار تأثيرگذار خواهد 
بود. همچنين ميانكاله به عنوان يكي از بزرگ ترين 
و پراهميت تري��ن تالاب ه��اي اي��ران از حضور و 
استقرار پتروشيمي تأثير مي گيرد و به دليل وسعت 
خشكي آن ممكن است به عاقبت درياچه اروميه 

دچار ش��ود.  اين در حالي اس��ت كه كارشناسان 
حوزه نفت هم معتقدند به دليل نوع فعاليت صنايع 
پتروش��يمي احداث چنين واحدهاي��ي علاوه بر 
كاهش خام فروشي نفت و توسعه اقتصادي كشور 
مي تواند سبب ايجاد اشتغال و رفع مشكل بيكاري 

در استان هاي شمالي كشور شود!
حرمنصوري عبدالملكي فعال محيط زيس��ت در 
اين خصوص ب��ا تأكيد بر اينكه ب��ر خلاف ادعاي 
برخي مس��ئولان احداث واحدهاي پتروش��يمي 
فرصت هاي خ��دادادي منطق��ه را از بين مي برد 
گفت: پتاسيل هايي مانند شرايط اقليمي خاص، 
دارا بودن اس��تعداد طبيعي در اقتص��اد باغداري 
و كش��اورزي، آبزي پروري، مركب��ات و دامداري 
و گردش��گري مبتني بر طبيعت گ��ردي در اين 
منطقه ناديده گرفته ش��ده اس��ت. پتروش��يمي 
به جاي س��ودآوري براي عموم م��ردم تنها جيب 
سرمايه گذاران را پركرده و از توزيع عادلانه ثروت 
جلوگيري مي كند.   محمد درويش مديركل دفتر 
آموزش و مشاركت هاي مردمي سازمان حفاظت 
محيط زيس��ت نيز در اين خصوص معتقد است: 
اگرچه اجراي پتروشيمي براساس استانداردهاي 
روز دنيا و مطابق ملاحظات زيست محيطي يكي 
از قول هاي وزارت نفت در اين  باره اس��ت اما بايد 
دانست كه پتروش��يمي آلايندگي مانند فاضلاب 
دارد. وي افزود: براساس مصوبه سال 81 استقرار 
هر نوع واحد صنعتي كه خروجي فاضلاب آلاينده 
داشته باشد در مناطق شمالي كشور ممنوع است. 
با اين حال حتي اگر بپذيريم كه اين واحد صنعتي با 
گاز كار مي كند و آلايندگي آن نيز كم است اما بايد 
در نظر داشته باشيم كه اگر دچار نقص فني شود 
يا فيلترهاي آن مشكل پيدا كند، به راحتي پساب 
آلوده وارد زمين هاي كشاورزي يا ايستگاه ارزشمند 

ماهيان خاوياري در منطقه ميانكاله مي شود. 
   وعده هاي شيرين، تجارب تلخ!

شايد بتوان دليل برخي مخالفت هاي كارشناسان 
محيط زيست و كم اهميت دانس��تن جنبه هاي 
اقتص��ادي اين گون��ه پروژه ها را در تج��ارب تلخ 
گذشته جس��ت وجو كرد. به عنوان مثال نيروگاه 
شهيد س��ليمي كه طبق وعده ها بر پايه بالاترين 
اس��تانداردهاي زيس��ت محيطي و با سوخت گاز 
احداث شد پس از مدتي با بهره گيري از سوخت 
مازوت به يكي از صنايع آلاينده تبديل شد و بحران 
زيست محيطي را براي منطقه به ارمغان آورد! يا 
احداث خط لوله اتيلن غرب كه به رغم مخالفت هاي 
بسيار به ثمر نشست امروز هشدارهاي مخالفان را 
محقق ك��رده و در كنار ايجاد مش��كل كم آبي در 
غرب كشور دامنه آلودگي زيست محيطي در اين 
منطقه را وسعت داده است!  واحدهاي پتروشيمي 
ماهشهر از جمله نمونه هاي ديگري است كه به رغم 
وعده مسئولان مبنی بر به روز رساني تجهيزات اين 
واحدها همچنان جزو واحدهاي فرسوده با ميزان 

آلايندگي بسيار زياد هستند!
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رعايتاستانداردهايبينالمللي
شرطمحيطزيستبراياحداثپتروشيميدرشمالكشور

 روز گذشته در چرخشي 180 درجه اي رئيس سازمان محيط زيست اعلام كرد 
يقين داشته باشيد تا تكنولوژي هاي جديد و روز دنيا وارد نشود، پتروشيمي در مازندران و گيلان احداث نخواهد شد

300 روز آفتابي قم، فرصتي براي ورود سرمايه گذاران انرژي  پاك
 در حالي با تداوم خشكسالي بيم  آن مي رود كه تعداد شب هاي خاموش در اوج مصرف افزايش يابد كه قم با تغيير نيروگاه هاي خود 

از برق آبي به خورشيدي مسير پيشگيري قبل از درمان را مي رود

با حذف ماليات بر ارزش افزوده براي چاي وارداتي 
ريشهچايايرانيخشكميشود

درحالي ك�ه چاي توليدي ش�مال كش�ور يك�ي از باكيفيت ترين 
محصولات است كه از شهرت جهاني برخوردار است، اما بي توجهي 
به مش�كلات توليدكنندگان از جمله هزينه ب�الاي توليد وكاهش 
قيمت خريد اين محصول سبب شده است تا هرساله از ميزان كاشت 
اين محصول پرطرفدار كاسته شود.  با وجود اينكه هرساله مسئولان 
قول هايي براي حل مش�كلات پيش روي چاي�كاران مي دهند، اما 
نه تنها ق�دم مثبتي دراين زمينه برداش�ته نمي ش�ود بلكه گاهي 
تصميماتي گرفته مي ش�ود كه عم�لًا به ض�رر توليد كنندگان اين 
محصول است كه به عنوان نمونه مي توان به ابلاغيه اخيرگمرك كه 
بر اساس اعلام معاون س�ازمان امور مالياتي، واردات و توزيع چاي 
خارجي از پرداخت ماليات بر ارزش افزوده معاف هستند اشاره كرد. 

    
شرايط مساعد آب و هوايي در كنار خاك مناسب براي كشت چاي در 
استان مازندران و گيلان سبب شده است بهترين محصول چاي دراين 
منطقه توليد و برداشت ش��ود، به طوري كه طبق آمارها سالانه يكصد 
هزار تن برگ سبز از اين مزارع برداشت مي شود.  معاون بهبود توليدات 
س��ازمان چاي دراين خصوص به »جوان«مي گويد:»هم اكنون حدود 
32هزار هكتار از اراضي ش��مال كش��ور )90 درصد در استان گيلان و 
10درصد در استان مازندران ( به كشت چاي رواج دارد.« خيرالله اميري 
مي افزايد: »درحالي كه بهترين و ارگانيك ترين چاي در مزارع ش��مال 
كشور توليد مي شود، اما به علت استفاده نشدن از انواع رنگ و اسانس هاي 

مصنوعي، مشتري كمي را به خود جلب مي كند.«
   واردات بي رويه چاي 

طبق آمارها مصرف سرانه چاي در كشور بين1/3 تا 1/5 كيلوگرم برآورد 
مي شود و براين اساس، نياز كشور به چاي سالانه چيزي حدود 90 تا 100 
هزار تن اس��ت كه با توجه به توليد 15 هزار تن از اين محصول درشمال 
مابقي بايد از هند وارد شود.  مهرداد لاهوتي نماينده مردم رشت در مجلس 
واردات بي رويه چاي را مهم ترين معضل چايكاران در گيلان مي داند و به 
»جوان« مي گويد: »متأسفانه واردات چاي بي كيفيت و ارزان از كشورهاي 
ديگر سبب تغيير ذائقه مردم شده است از اين رو بايد با اطلاع رساني، مردم 
را از مضرات اس��انس موجود در چاي هاي واردات��ي مطلع كرد تا تمايل 
اس��تفاده از چاي وارداتي كاهش يابد.« اين مشكلات درحالي است كه 
خشكسالي، دركنار قيمت پايين خريد چاي سبز موجب شده تا چايكاران 
زيان بسياري را در اين زمينه متحمل شوند. همچنين بيمه نبودن نيز سبب 
شده تا خسارت هاي وارده جبران نشود.  معاون بهبود توليدات سازمان 
چاي دراين خصوص بيان مي كند:»خشكسالي در كنار خريداري نشدن 
محصول توليدي چاي ازجمله دلايلي است كه سبب شده تا ميزان كشت 
چاي در س��ال جاري با 20 درصد كاهش به 90 هزار تن برسد.« خيرالله 
اميري مي افزايد:»خشكس��الي و نباريدن باران به ويژه در فصل تابستان 
امسال خسارات جدي به باغات چاي استان گيلان وارد كرده است.« وي 
با اشاره به اينكه درحال حاضر بيش از 80 درصد چايكاران شمال كشور 
بيمه نيستند،ادامه مي دهد:»اين مهم سبب شده تا در صورت وارد آمدن 
خسارت به چايكاران آنها نتوانند ضرر هاي وارده را جبران كنند. علاوه بر 
اين افزايش چهار برابري حق بيمه باعث شده تا ميزان پرداختي حق بيمه 
از سوي چايكاران استان از 700 ميليون تومان به 3 ميليارد تومان افزايش 
يابد.«  اين درحالي است كه براس��اس مقوله مذكور، اتحاديه چايكاران 
پيشنهاد داد تا 200 ميليون تومان از حق بيمه چايكاران را به صورت پيش 
پرداخت واريز و مابقي را در سه قسط پرداخت كند كه نداشتن توان مالي 

موجب شد تا عمده چايكاران نتوانند محصول خود را بيمه كنند. 
   حذف ماليات بر ارزش افزوده براي چاي وارداتي 

با وجود اينكه بايد براي حمايت از محصولات داخلي تعرفه واردات افزايش 
پيدا كند، اما در مورد چاي نه تنها اين مهم انجام نگرفت بلكه طبق ابلاغيه 
اخيرگمرك بر اساس اعلام معاون سازمان امور مالياتي، واردات و توزيع 
چاي خارجي از پرداخت ماليات بر ارزش افزوده معاف است.  موضوعي كه 
مي تواند به شدت بر پايين آوردن قيمت چاي خارجی وارداتی تأثير بگذارد 

و توليدكننده ايراني را به شدت دچار بحران كند. 

بيمارستان۱۰۰۰تختخوابي
دراردبيلاحداثميشود

اس�تاندار اردبيل از احداث بيمارستان     اردبيل
يك هزار تختخوابي در شهر اردبيل كه 
مطالبه مردم اس�ت با مش�اركت ق�رارگاه خاتم الانبي�ا خبر داد. 
اكبر بهنام جو گفت: با توجه به مش��كل كمبود تخت بيمارس��تان در 
شهر اردبيل تلاش داريم تا با مشاركت قرارگاه خاتم الانبيا بيمارستان 
يك هزار تختخوابي در اين شهر را راه اندازي كنيم كه هم  اكنون بسياري 
از كارهاي اوليه اين مجتمع انجام و در اين زمينه مشاور طرح انتخاب 
شده و اين طرح در حال طي مراحل نهايي در سازمان برنامه و بودجه 
استان مي باشد.  وي با اش��اره به اينكه با احداث اين بيمارستان علاوه 
بر ارائه خدمات بهينه مش��كل كمبود تخت بيمارستان در استان نيز 
برطرف خواهد شد، افزود: در راستاي برطرف سازي مشكل كمبود تخت 
بيمارستان در سطح استان اردبيل و به ويژه مركز استان سعي بر اين 
بوده تا با مشاركت دانشگاه هاي علوم پزشكي اردبيل و آزاد طرح هاي 
درماني و بهداشتي را راه اندازي و اجرا كنيم كه خوشبختانه در همين 
رابطه بيمارس��تان امام رضا)ع( اردبيل كه مركز آموزش��ي و درماني 
مي باشد با مش��اركت علوم پزش��كي اردبيل آماده بهره برداري است.  
استاندار اردبيل تصريح كرد: ايجاد رشته پزشكي آب درماني با توجه به 
وجود آب هاي معدني بي شمار در استان مي تواند كمك شاياني به رونق 
بخشيدن به بخش درماني و پزشكي استان داشته باشد كه در اين زمينه 
مطالعات گس��ترده اي صورت گرفته تا با اين اقدام هم بخش خدمات 
درماني اردبيل متحول ش��ده و هم بخش گردش��گري استان را رونق 
بخش��يم كه اين مهم بالطبع حضور گسترده گردشگران و توريست ها 
از كشورهاي همسايه را به دنبال خواهد داشت.  بهنام جو از پيگيري با 
جديت راه اندازي رشته پزشكي آب درماني در استان گفت: متأسفانه 
هم اكنون جاي اين رشته در اردبيل خالي است اما در مقابل در هيئت 
امناي دانشگاه ايجاد اين رشته مصوب شده و از سال آينده اين رشته به 

مجموع رشته هاي دانشگاه علوم پزشكي اضافه خواهد شد. 

466روستايآذربايجانغربي
ازتأسيساتآبيبرخوردارنيستند

مديرعام�ل ش�ركت آب و فاض�لاب     آذربايجان غربي
روس�تايي آذربايجان غرب�ي از ع�دم 
دسترسي 466 روس�تا در آذربايجان غربي با جمعيت 25 هزار نفر 
معادل 2/2 درصد جمعيت كل استان به تأسيسات آبرساني خبر داد. 
محمدي اقدم تأمين و توزيع آب ش��رب، نگهداري، بهره برداري و مرمت 
ش��بكه تأسيس��ات را از جمله وظايف ش��ركت آب و فاضلاب روستايي 
خواند و گفت: 5/5 درصد از جمعيت روستايي كشور در آذربايجان غربي 
اسكان دارند كه 84/4 درصد تحت پوشش خدمات شركت آب و فاضلاب 
روستايي هس��تند كه تعداد افراد تحت پوشش نس��بت به سال گذشته 
يك درصد افزايش داشته اس��ت.  وي به واگذاري 270 هزار انشعاب آب 
در بخش روستايي اش��اره كرد و افزود: يك هزار و 531 منشأ تأمين آب 
در بخش روس��تايي وجود دارد كه از طريق خطوط انتقال و شبكه هاي 
توزيع به همراه مخازن آب مورد نياز مردم را در بخش روس��تايي تأمين 
مي كنند.   محمدي اقدم با بيان اينكه سالانه 80 ميليون متر مكعب در 
بخش روستايي استان استحصال مي شود، اضافه كرد: سرانه توليد براي 
مشتركان روستايي 228ليتر در شبانه روز و سرانه مصرف 1۶2 ليتر در 
شبانه روز است.  مديرعامل شركت آب و فاضلاب روستايي آذربايجان غربي 
با بيان اينكه آب مصرفي مردم اس��تان در بخش روستايي توسط 999 
سامانه كلرزني، پايش و پاكسازي مي ش��ود، تصريح كرد: مطلوبيت آب 
از نظر ميكروبي 98 درصد و 97/2 درصد كلرزني اس��ت.  وي با اشاره به 
اعتبارات س��ال جاري، افزود: تاكنون 27 ميليارد و 100 ميليون تومان 

تخصيص يافته است كه نسبت به سال گذشته 1/5 برابر شده است.

چهارمحالوبختياري
نيازمندطرحتعادلبينمرتعودامعشاير

استاندار چهارمحال و بختياري خواستار     چهارمحال و بختياري
بازنگري طرح تعادل بين دام و مرتع در 
اين استان شد چرا كه وجود سه برابري دام در مراتع اين استان موجب 
خس�ارت جب�ران ناپذير ب�ه عرصه ه�اي مل�ي منطقه مي ش�ود. 
اقبال عباسي در اين باره گفت: اگر مسئولان متولي استان برنامه اي براي 
تعادل بين دام و مراتع و معيشت جمعيت عشايري در كوتاه مدت و بلند 
مدت نداشته باشند، زندگي اين قشر مولد و آسيب پذير دچار مشكل 
خواهد شد.  وي، توجه و توسعه صنعت گردشگري و صنايع دستي در 
مناطق عشايري را بهترين حمايت و افزايش رغبت ماندگاني جمعيت 
عشايري عنوان كرد و گفت: فرآوري محصولات توليد لبني و پروتئيني 
ارگانيگ و سالم عشايري و توسعه زيرساخت هاي گردشگري مناطق 
عشايري مي تواند باعث رونق صنعت گردشگري و افزايش سبد درآمد 
خانوار عشايري شود.  معاون وزير و رئيس سازمان امور عشاير كشور نيز 
از پرداخت يك هزار و 500 ميليارد ريال تسهيلات بحران خشكسالي 
در بين جامعه عشاير كشور خبر داد و تصريح كرد: اين ميزان اعتبار با 
4درصد بهره بانكي و مدت باز پرداخت پنج ساله در حال پرداخت است. 
كرمعلي قندالي افزود: امسال افزون بر 2 هزار و100 ميليارد ريال نهاده 
دامي ش��امل محصول جو، علوفه و خوراك دامي به صورت تسهيلات 
ارزان قيمت تحويل عشاير ش��د. مديركل امور عش��اير چهارمحال و 
بختياري نيز از اختصاص 37 ميليارد و 400 ميليون ريال تس��هيلات 
ارزان قيمت از محل طرح هاي ماده 10 و 12 حمايت از زنجيره توليد 
گوشت قرمز به عشاير كوچ روي اين استان خبر داد. يحيي حسين زاده 
افزود: اين ميزان تسهيلات در راستاي حمايت مستقيم دولت از زنجيره 

توليد گوشت قرمز به اين قشر مولد آسيب پذير اختصاص يافت. 

احداث واحدهاي پتروشيمي در ش�هرهاي ش�مالي ايران كه در آبان ماه 
سال جاري با اصرار و پيگيري وزير نفت و موافقت غير منتظره سازمان حفاظت 
محيط زيست مطرح شد، حالا وارد فاز جديدي شده تا قسمتي ديگر از سريال 
جدال بين طرح هاي اشتغالزا و توسعه اقتصادي و محيط زيست را به تصوير 
بكشد. در حالي كه چند ماه پيش عيسي كلانتري رئيس سازمان حفاظت 

محيط زيست موافقت خود را با صدور مجوز احداث واحدهاي پتروشيمي 
در مازندران و گيلان اع�لام كرده بود، اظهارات اين مس�ئول طي روزهاي 
اخير مبني بر اينكه تنها زماني با احداث پتروشيمي در استان هاي شمالي 
موافقت مي كنيم كه استانداردهاي بين المللي رعايت شود از تغيير جهت 
و مشروط بودن موافقت اين سازمان براي اجراي اين طرح حكايت مي كند !

محمدرضا سوري

مريم احمدی
   گزارش يك

88498441سرویس  شهرستان

۳۹4شهروروستاياستانبوشهر
برخوردارازنعمتگاز

مدير عامل شركت گاز اس�تان بوشهر     بوشهر
گفت: در سطح اس�تان بوشهر، ضريب 
نفوذ گاز شهري و روستايي به سرعت افزايش يافته و هم اكنون مردم 
36 شهر و بيش از 358 روستا قادر به استفاده از نعمت گاز مي باشند. 
غلامعباس حسيني افزود: تمام توان خود را به منظور پوشش حداكثري 
اقصي نقاط استان بوشهر از گاز طبيعي به كار گرفته و در همين ارتباط طي 
دو سال اخير شاهد رشد 40 درصدي شبكه گذاري در استان بوده ايم كه 
با اجراي اين مهم، ضريب نفوذ گاز شهري و روستايي به نحو چشم گيري 
افزايش يافته اس��ت.  وي گفت: تاكنون بيش از 5 ه��زار و 981 كيلومتر 
شبكه در استان اجرا شده اس��ت كه اين امر موجب گرديده ضريب نفوذ 
گازرساني در بخش شهري به حدود 99درصد و در بخش روستايي نيز به 
8۶ درصد برسد.  مديرعامل شركت گاز استان بوشهر با اشاره به افزايش 
تعداد مشتركان استان نيز بيان داشت: با انجام اقدامات انگيزشي نظير ارائه 
تسهيلات جهت لوله كشي گاز داخلي منازل و نيز اجراي پروژه هاي متعدد 
نصب انشعابات، شاهد افزايش اشتراك پذيري در سطح استان بوده ايم.  وي 
تصريح نمود: طي دو سال گذشته يكي از مهم ترين اولويت هاي كاري خود 
را بر مبناي گازرساني به نقاط محروم و دور افتاده استان تعريف نموده و در 
همين راستا از محل اعتبارات بند ق تبصره قانون 2 بودجه، گازرساني به 

تعداد كثيري از روستاهاي استان محقق گرديده است. 

عكس تزئينی است


